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LÁSKA 
 

Láska a služba 
Vybráno ze Satsangů 17.2.2003 a 20.2.2004  

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Óm Šrí Paramátmane Namaha 

 

Přečtěme si několik výroků Svámí Šarnánandži Maharádže, jednoho z největších 
světců moderní Indie. Slova velkých svatých obsahují duchovní pravdu ve velmi 
zhuštěné podobě. Svatí jsou schopni vyjádřit v několika větách věci, o kterých jsou 
jinak napsány několikadílné knihy. Jsou to hluboce moudrá slova. Světci často mluví 
tak, že když jejich slova správně pochopíme a následujeme, odkládajíce všechno 
ostatní, můžeme najít a zažít pravdu. Toto jsou také slova tohoto typu.  

 
„T ělo by se mělo stát humusem v zahradě světa. Ego by se mělo zbavit pýchy 

a srdce by se mělo naplnit Božskou Láskou. V tom spočívá naplnění lidského života.“ 

„T ělo by se mělo stát humusem v zahradě světa…“ Můj Bože, taková jsou slova 
realizovaného světce! Není pochyb o tom, že byl Svámí Šarnánandži jedním 
z největších svatých moderní Indie. I Svámí Ramsukhdasdži seděl u jeho nohou.  

Květiny rostou jen tehdy, když je pohnojíme. Zasadíte semínko a květina roste, jen 
když ji zaléváte a hnojíte. K růstu nové rostliny dojde díky přeměně humusu. Ze 
života humusu vzejde jiná rostlina. Jedna věc se přemění v druhou. Nechť je tedy naše 
tělo vloženo do služby světu. Tělo není určeno pro smyslová potěšení. Jednoho dne 
skončí naše tělo v krematoriu, a proto bychom ho měli předtím využít ke službě 
druhým. Tak jako se na zahradě používá humus, aby dal život novým rostlinám. Tělo 
by mělo být použito pro svět.  

„…Ego by se mělo zbavit pýchy…“ Egem je myšleno naše já. Ego nemůžeme 
úplně odstranit. Svatí však říkají: „Dobře, ať tu já je. Odstraňte však jeho pýchu.“ 
Zůstaňte jen prostým já: „Jsem.“ Neříkejte: „Já jsem atraktivní. Jsem inteligentní. 
Jsem silný. Jsem bohatý. Jsem profesor. Jsem inženýr. Jsem zpěvačka.“ Osvoboďte se 
od představ, kým vším jste. Přestaňte být pyšní a prostě jen buďte.  

„…a srdce by se mělo naplnit Božskou Láskou. V tom spočívá naplnění lidského 
života.“  

Tělo by mělo být použito ke službě světu tak, jako se na zahradě používá humus. 
Jáství, nechť existuje, ale bez pýchy, aniž by na sebe bralo jakékoli zásluhy 
a považovalo se za něco výjimečného. Zbavte se vnitřního přesvědčení, že jste někdo 
výjimečný. „…a srdce by se mělo naplnit božskou Láskou…“  

Život člověka bude úspěšně završen, pokud do něj vstoupí uvedené tři principy.  

 
 „Služba pohlcuje nepřátelské pocity a vytváří Lásku.“ 

„Služba pohlcuje nepřátelské pocity...“ Negativní pocity vás opustí, když někomu 
začnete sloužit. Služba stráví pocity nenávisti a dá vzniknout Lásce.  



ZE SATSANGŮ S GURUDÉVEM ŠRÍ OJASWI SHARMOU     

2 

Když do našeho života vstoupí láska, nepřichází v úvahu dostat se s někým do 
konfliktu. Pokud v nás ještě nějaká zášť přetrvává, služba ji zničí. Služba plodí lásku 
nejen v nás, ale i v druhých.  

V dalším výroku nám světec velmi výstižně přiblíží, co je láska v praktické rovině, 
na úrovni mysli i emocí.        

 
„Láska jakožto činnost je služba, jakožto rozlišování či moudrost je vzdáváním se 

a jakožto cítění je láskyplností.“  

„…jakožto rozlišování či moudrost je láska vzdáváním se…“ Pokud skutečně 
milujete, potom v situaci, kdy vám na něčem záleží a na stejné věci záleží i někomu 
jinému, nabídnete věc druhému. Takový je význam kvality vzdávání se věcí ve 
prospěch druhých. 

Jak můžeme prakticky ve světě zjistit, jestli někoho milujeme nebo ne a jestli jsme 
milováni? Služba je znamením, podle kterého to poznáme. V běžném životě ve vztahu 
k druhým je láska službou. Na mentální úrovni je láska zříkáním se. Tedy dáváním, ne 
braním. Na emocionální rovině jde o kladné pocity v srdci.   

 

„Každá buňka bytosti toho, kdo slouží lidstvu, se proměňuje v  Lásku a jednotu.“  

Protože tato slova obsahují hluboký význam, je velmi obtížné je přeložit do jiného 
jazyka. Slova si vždy v sobě nesou i kulturní historii své země. 

Každý vlásek, každá částečka, veškerá tkáň služebníka lidem se proměňuje v prvek 
lásky a pocitu blízkosti se všemi. Ještě přesnější bude použít slovo sjednocení. 
Kdybych použil slovo intimita, mysleli byste si, že jde o přitažlivost mezi muži 
a ženami a to zde není myšleno. Jde o jednotu se všemi lidmi potom, co odešel pocit 
oddělenosti.  

„Každá buňka bytosti toho, kdo slouží lidstvu, se proměňuje v Lásku a jednotu.“  

Takový člověk cítí, jakoby všichni patřili k němu. Láska a pocit sounáležitosti se 
všemi se stává přirozeností člověka, který je připraven sloužit. Můžeme se inspirovat 
příklady velkých duchovních osobností. Všichni, kdo se setkali s Pánem Ježíšem, 
museli vnímat, že je jen pro ně. I dnes mohou lidé cítit, jakoby jim Kristus náležel. 
Stejně tak to bylo s Rámou, Krišnou, Kabírem, Meerou a jinými velkými svatými.  

 

 

 
 

Láska a osvícení 
Vybráno ze Satsangu 5.2.2007  

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Óm Šrí Paramátmane Namaha 

 

Tazatel se ptá, zda existuje ještě nějaký vyšší stav, než je osvícení.  
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Odpovídám: ano i ne. Osvícení je opravdu tím nejvyšším stavem v tom smyslu, že 
završuje cestu úsilí. Dochází k vnitřnímu osvobození a individuální duše potom 
zažívá naprosté odpoutání se od všech přitažlivostí světa. Díky odpoutanosti začne 
člověka naplňovat trvalý mír, v němž nemůže vyvstat žádná disharmonie či neštěstí. 
Osvícený muž či žena, nebo výstižněji vyjádřeno individuální duše, se stává ničím 
nedotčeným pozorovatelem jakékoli situace, do níž se podle svých osobních okolností 
dostává. Nevyvstávají v něm žádné reakce na vnější ani vnitřní dění.  

Po osvícení je zažíván trvalý mír pocházející z věčnosti našeho skutečného Já, 
z nikdy nezrozené, a proto neumírající Pravdy. Mysl osvíceného člověka nemůže 
rozčeřit žádný neklid či zmatek. Tato odpoutanost je však trochu strohá, nenaplněná. 
Nenastal ještě ten opravdu nejvyšší stav a tím je Láska. Nakonec se odpoutanost 
propojí s Láskou. Jak už jste asi pochopili, skutečná Láska vyvstává až potom, co nás 
opustí všechny připoutanosti.  

Proto jsem zároveň odpověděl: Ano, i po osvícení následuje ještě další stupeň. 
Tento nejvyšší stav přichází až po osvícení sám od sebe, není potřeba vyvíjet žádné 
další úsilí. Láska rozkvétá tak, jako květina přirozeně jednoho dne rozevírá svůj květ. 
Než květina vykvete, musí proběhnout mnoho věcí. Musíme najít semeno, nechat ho 
vyklíčit, zasadit, hnojit, zalévat, ochraňovat rostlinu před různými nebezpečími… 
Jestli nakonec květina vykvete, s tím už nic nenaděláme. Prostě se to jednoho dne 
stane. Nejprve ale musely být pro květinu připraveny všechny podmínky.  

V Bhagavadgítě je každá z kapitol na závěr pojmenována. V souvislosti 
s položenou otázkou chci poukázat na to, že Bhagavadgíta pojednává o osvícení 
a odpoutanosti, ale končí Láskou. Poslední, osmnáctá  kapitola je na závěr shrnuta 
jako jóga osvobození prostřednictvím cesty poznání a odevzdání se. Tato sanskrtská 
slova bývají překládána různě. Za sebe bych to vyjádřil spíše takto: Dokonce 
i osvobození bylo odevzdáno a odhozeno. Nakonec za sebou necháváme i osvobození. 
Co potom zbývá? Láska.  

Osvobození přináší odpoutanost a naprostý mír. K čemu je ale klid, když není 
naplněný láskou? I tato zeď je v klidu a nikoho neruší. Nakonec musí přijít Láska bez 
hranic, Láska zachvacující všechno kolem. Bůh je ve své konečné podobě Láskou.  

Osvobození je obrovská událost, ale i ono nakonec ustupuje do pozadí, když 
nastává skutečná Jednota naplněná Láskou a člověk splyne s milovaným Bohem. 

Osvícení je velmi vysoká záležitost, ale nakonec nastupuje Láska, která je tu ve 
skutečnosti neustále a bez níž nemůžeme existovat. 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 


